

## القواعد والضوابط الفقهية في كتاب المبدع شرح المقنع لبرهان الدين ابن مفلح

(من بداية كتاب الزكاة إلى نهاية كتاب الجهاد جمعاً ودراسة)

### مستخلص الرسالة

اشتملت الرسالة على العناصر التالية:

المقدمة وفيها أهمية علم الفقه وما يتصل به من قواعد وضوابط، وأثر هذا العلم على الفقيه في استنباط الأحكام، وأسباب اختيار الموضوع وأنه لا يزال معيناً للبحث والدراسة، ومنهج البحث الذي تم اختياره وخطته.

والتمهيد وفيه ترجمة لمؤلف كتاب المبدع الذي هو محل البحث وحياته العلمية والعملية وآثاره.

الفصل الأول وفيه أربعة مباحث:

المبحث الأول: التعريف بعلم القواعد الفقهية، والفرق بينها وبين غيرها.

المبحث الثاني: وفيه لمحة عبر التاريخ عن نشأة علم القواعد الفقهية

المبحث الثالث: وفيه التعريف بالضابط الفقهي والفرق بينه وبين القاعد الفقهية

المبحث الرابع: وفيه احتجاج العلماء بالقاعدة الفقهية وأقوالهم في ذلك

أما الفصل الثاني: ففي القواعد الفقهية في كتاب المبدع وفيه ستة عشرة قاعدة

والفصل الثالث: ففي الضوابط الفقهية في كتاب الزكاة وفيه ثمانية وعشرون ضابطاً، وفي كتاب الصيام

وفيه ثلاثة عشر ضابطاً، وفي كتاب المناسك وفيه واحد وعشرون ضابطاً، وفي كتاب الجهاد وفيه خمسة

عشر ضابطاً.

والخاتمة وفيها أهم النتائج التي توصلت إليها من خلال البحث.

المشرف:

أ.د. / عبدالله نذير أحمد المزي

إعداد الطالب:

عبدالله بن حسن بن ركبان الغامدي

١٤٣٨هـ / ٢٠١٧م

# **JURISTIC RULES AND REGULATIONS IN THE BOOK OF AL-MOBDEE SHAREH AL-MOQNEE WRITTEN BY BURHAN AL-DEEN IBN MOFLEH )FROM THE BEGINNING OF AL-ZAKAT CHAPTER UP TO THE END OF JIHAD CHAPTER**

## **Abstract**

The elements of this study is as follows:

### **Introduction:**

The introduction included the significance of jurisprudence and the related rules and parameters, the effect of jurisprudence on jurist while he is extracting judgments, causes of subject selection and the fact that it is still subject to research and study, the methodology of the study, and the study plan.

### **Preamble:**

The preamble included a biography for the author of "Almubdie book" the subject matter of this research – and the author's life and effects.

### **Section One: included four chapters.**

Chapter one: defined the science of jurisprudence rules, and how to differentiate it from other rules.

Chapter two: discussed the historical background of jurisprudence rules.

Chapter three: gave definition to the jurisprudence parameter and how to differentiate it from the jurisprudence rule.

Chapter four: discussed how jurists used the jurisprudence rule as an evidence and their opinions therein.

**Section two:** included jurisprudence rules in Almubdie book, a sixteen rules.

**Section three:** included jurisprudence parameters in Zakat Book, a sixteen parameters, in Fasting Book, a twenty one parameters, and in Jihad Book, a fifteen parameters.

The research included a conclusion, which contained the results and recommendations of the research.

**Supervisor .**

**Prof Dr. Abdullah Nazir Ahmed Al Mazy**

**Done by:**

**Student : ABDULLAH BIN HASSAN BIN RAKBAN ALGHAMDI**